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عبدالرضا فرجی راد: 
طرفین با حسن نیت وارد 

مذاکرات شوند
یک تحلیلگر مسائل بین الملل در تحلیلی 
نسبت به روند مذاکرات هسته ای و همچنین 
نشستی که در دوحه برگزار شد، اظهار داشت: 
مذاکرات دوحه خیلی زود تمام شد، در واقع 
شوکی هم در داخل ایران هم خارج از ایران 
وارد شد. در حالی که هم سیاستمداران و هم 
مردمانی که رسانه را پیگیری می کنند، تصور 
می کردند دری باز شده و بعد از وقفه سه ماهه 
به نتیجه ای خواهد رسید اما در مدت زمان 
خیلی کوتاه هم آمریکا، اروپا و جوزپ بورل 
اعلام کردند که این نشست اخیر نتیجه ای 
نداشته است.  عبدالرضا فرجی راد گفت: در 
عین حال طرف ایرانی تلاش کرد تا بگوید 
مذاکرات شکست نخورده و پیگیر است و 
آمریکایی ها خواسته های ما را مورد بی توجهی 
قرار داده اند، اما بعد از این شوک، شاهد سکوت 
نسبی در دو سه روز اخیر هستیم که نشان 
می دهد طرفین در حال فعالیت هستند تا 
مجددا دوباره مذاکره را برگزار کنند.  وی 
افزود:  به نظر می رسد یک دور مذاکره دیگری 
برگزار شود، اما از آن طرف اروپایی ها تا احساس 
کردند در دوحه نتیجه نداده در شورای امنیت 
مطرح کردند و بحث قطعنامه 2231 را پیش 
کشیدند، این مسائل می تواند زمینه ای برای 
مراحل بعدی باشد.  این استاد ژئوپلیتیک 
دانشگاه بیان کرد: بنابراین شرایط، مثبت تلقی 
نمی شود، مگر اینکه دو طرف با حسن نیت 
وارد مذاکرات شوند، امتیازاتی داده و دریافت 
کنند،  ای کاش مذاکرات قبل از سفر بایدن به 
منطقه صورت می گرفت که آمریکایی ها مجبور 
نبودند امتیازاتی را به اسرائیلی ها، عربستان و 
یا بحرین دهند و اجماعی را در منطقه علیه 
ایران به وجود آورند. سفیر سابق کشورمان 
در نروژ همچنین ادامه داد: انتخابات آمریکا 
نزدیک است و بایدن اگر می خواهد رأی بیاورد 
یا باید با ایران به توافق برسد یا تندروی کند که 
به عبارتی آن روی سکه نشان داده می شود. 
در واقع ای کاش مذاکرات بعدی که اگر قرار 
است بعد از سفر بایدن به منطقه انجام شود، 
قبل از سفر رئیس جمهور آمریکا صورت گیرد. 
وی با اشاره به تحرکات روس ها در جریان 
روند مذاکرات اظهار کرد: قبل از برگزاری 
نشست دوحه سرگئی لاوروف وزیر خارجه 
روسیه سفری به تهران داشت و بعد از نشست 
دوحه نیز علی باقری رئیس تیم مذاکره کننده 
ایران به مسکو رفت. این دیپلمات پیشین 
کشورمان عنوان کرد:  یکی از اشکالاتی که 
اکنون وجود دارد عدم اطلاع رسانی چه در 
مورد مذاکرات یا بحث روسیه است، کاش 
تحلیلی را در اختیار خبرنگاران می گذاشتند 
تا بتوانند اطلاع رسانی صحیحی را انجام دهند. 
فرجی راد اذعان کرد: طرفین خواسته هایی را 
مطرح می کنند، اما واقعیت این است چون 
تحلیلی صورت نمی گیرد و به طور روشن گفته 
نمی شود مانع کار چیست، هم مشکل ایجاد 
شده هم تحلیل ها جهت دار خواهد بود، خوب 
است رُک به مردم گفته شود طرف آمریکایی 
چه می گوید، طرف ایرانی چه می خواهد. 
آنچه طرفین مطرح می کنند خیلی روشن 
و شفاف نیست بنابراین نمی توانیم بگوییم 
مشکل کجاست. در ماه های اول مذاکرات 
تحلیل نزدیک تری را می توانستیم داشته 
باشیم اما اکنون به دلیل اینکه بسیاری از 
مسائل و رفت و آمدها روشن نیستند تنها 
حدس هایی زده می شود.  تحلیلگر مسائل 
بین الملل تصریح کرد: مذاکرات هنوز شکست 
نخورده، نمی خواهم بگویم درب مذاکرات بسته 
شده اما سکوتی که حاکم است، نشان می دهد 
تلاش هایی برای انجام دور دیگر مذاکرات 
صورت می گیرد، لذا اگر انجام شود و نتیجه 
بخش نباشد، می توان پیش بینی کرد آنها 

قطعنامه یا بیانیه می دهند.  

فــــرارو

مهرداد لاهوتی: 
 تحریم ها برداشته نشوند 

کشور گران اداره خواهد شد 
یک نماینده سابق مجلس درباره میزان تحقق 
شعار گره نخوردن اقتصاد به مذاکرات گفت: امروز 
دنیا مثل حلقه های زنجیر بهم پیوسته است، ما 
وقتی تحریم نباشیم، نزدیک به سه میلیون بشکه 
نفت صادر می کنیم. الان که تحریم هستیم 
امکان دارد یک میلیون بشکه نفت صادر کنیم اما 
با قیمت کمتر این اتفاق می افتد. مهرداد لاهوتی 
با بیان اینکه هیچ تردیدی درباره گره خوردن 
تحریم ها به اقتصاد ما وجود ندارد، اظهار کرد: 
اگر تحریم نباشیم پول مان در نظام بانکی دنیا 
راحت جا به جا می شود اما الان به سختی این کار 
را انجام می دهیم. کلا کشور را داریم گران اداره 
می کنیم. آقای رئیسی نیز به این واقعیت پی برده 
و تلاش می کند که ضمن حفظ ارزش های حاکم 
بر انقلاب با دنیا تعامل داشته باشیم و تحریم ها را 
حذف کنیم. وی با اشاره به سخنان نوروزی مقام 
معظم رهبری بیان کرد: حاکمیت هم به دنبال 
آن است که مذاکرات به نتیجه برسد. دولت آقای 
رئیسی هم به این نتیجه رسیده که اگر تحریم ها 
برداشته نشوند، کشور همچنان گران اداره خواهد 
شد. گرچه طی 40 سال گذشته کشور تحریم بود 
و این موضوع هزینه هایی برای ما در پی داشت 
اما امروز به مرحله ای رسیدیم که اداره کشور در 

وضعیت تحریم سخت است. 
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تجربه  تلخ مدیریت ارز در ایران

95درصد ارز در ایران از طریق دولت به اقتصاد تزریق می شود. 
این ارز عمدتا محصول تولید ناخالص داخلی نیست، بلکه عموما 
از طریق صادرات مواد خام معدنی و نفت خام و در کنار آن اقلام 
پتروشیمی، میعانات گازی و... حاصل می شود. این ساختار ارزی 
طبیعتا سبب شده که دولت ها بعضا به غلط خواسته اند ضعف  و 
اشتباهات مدیریتی خود را با افزایش قیمت ارز جبران نمایند 
و لذا در مقاطعی به صورت شوک های ارزی جبران نمایند. این 
اقدام خود را با عبارات و توصیه ها و سیاست های شکست خورده 
وارداتی مثل تعدیل ساختاری و تعدیل قیمت ها و کاهش ارزش 
پول ملی تلاش کردند توجیه می کنند. تجربه بانک جهانی 
هم نشان داد که بسیاری توصیه ها اشتباه بود و حتی جوزف 
استیگلیتز، برنده جایزه نوبل و قائم مقام بانک جهانی که ابتدا 
مدافع و مروج سیاست های تعدیل و نظریاتی مانند آزادسازی 
قیمت ارز و... بود، وقتی نتایج ناگوار آن را در کشورهای آسیایی، 
آمریکای لاتین، آفریقایی را دید، جزو مخالفان قرار گرفت. در 
ایران اما هر دولتی سرکارآمده با درجه ای، این مسیر را پی گرفته 
است، استارت این اقدام در دولت سازندگی آغاز شد و دولت های 
نهم و دهم و یازدهم و دوازدهم نیز شوک های ارزی بزرگی 
را تجربه کردند. شوک ارزی دولت های نهم و دهم نیز بسیار 
سهمگین و 300درصدی بود و در دولت قبلی نیز قیمت ارز از 
محدوده 3هزار تومان به 30هزار تومان رسید و رشد 10 برابری 
را شاهد بود. تجربه ناگوار مدیریت ارز در ایران یکی از مصادیق 
مهم برای تبیین دیدگاه های نظری اقتصادی دولت است. 
برای حل این مشکل ریشه ای، مساله شفافیت و بیان دیدگاه 
فکری و نظری در مشی اقتصادی کابینه سیزدهم خاصه در 
تیم اقتصادی دولت، بسیار مهم است. خصوصا در این مقطع که 
نگرانی جدی در بین بعضی از صاحب نظران دلسوز وجود دارد، 
اهتمام به این رویکرد، واجد اهمیت بسیار بالایی است. ایراد مهم 
یرخی از مسئولان اجرایی از بعد از جنگ تاکنون این بوده است 
که بسیاری از تصمیمات و سیاست ها مبتنی بر باورها، ایده ها، 
سلائق و نظرات شخصی آنها بوده که بدون طی فرایند کار 
کارشناسی و نخبگی به مرحله اجرا می گذارند. در حالیکه باید 
تایید علمی و کارشناسی آن ایده یا تصمیم باید برتر بودن خود 
را در قیاس با نظرات و طرح های رقیب به اثبات رسانده باشد. 
مثلا از دوره سازندگی بعضی از طرح ها و برنامه ها صرفا مبتنی 
بر ایده شخصی رئیس جمهور بود و در عمل اختلالات خود را 
نشان داد. به طوری که ما در مجلس هفتم با1۷000 پروژه ناتمام 
مواجه بودیم که بعضی از آنها در عمل اشکالات بنیادی خود را 
نشان داده بودند و همچنین ایده هایی تحت عنوان مناطق آزاد، 
مسکن مهر و... که مشکلات بنیادی از خود در عمل نشان داد. 

یــادداشـــت

 برخی گمان 
می کنند چون ما25 
سال پیش آمریکا را 
شکست داده ایم در 
نتیجه در جام جهانی 
آینده نیز این اتفاق 
رخ خواهد داد. ما باید 
نگاه کنیم در طول25 
سال گذشته فوتبال 
ما به چه میزان رشد 
کرد و در مقابل 
فوتبال آمریکا به چه 
میزان رشد داشته 
است، آیا رشد فوتبال 
دو کشور با هم برابر 
بوده است؟لیگ ما 
در طول این سال ها 
هیچ حرکت رو به 
جلویی نداشته و 
تنها باری به هر 
جهت بوده است. آیا 
وضعیت لیگ آمریکا 
نیز به همین صورت 
بوده است؟ 

ما باید این نکته 
را در نظر داشته 
باشیم که تیم هایی 
که در جام جهانی 
حضور دارند 
بهترین تیم های دنیا 
هستند و از بهترین 
مربیان دنیا بهره 
می برند. این تیم ها 
با بهترین تدارکات 
و سازماندهی در 
بازی های جام جهانی 
حاضر خواهند شد. 
در چنین شرایطی ما 
باید به تیم خود نگاه 
کنیم که به چه میزان 
آن را آماده کرد ه ایم 
و به چه میزان زمینه 
را برای موفقیت در 
مقابل چنین تیم هایی 
برای تیم ملی فراهم 
کرده ایم. فوتبال ما 
در همین سطحی که 
مشاهده می کنید

آرمان ملی-  احسان انصاری: تیم ملی فوتبال 
کشورمان برای حضور در جام جهانی فوتبال با چه 
چالش ها و فرصت هایی مواجه است؟آیا تدارک 
لازم برای حضور پرقدرت تیم ملی در جام جهانی 
وجود داشته است؟برای پاسخ به این سوالات 
»آرمان ملی« با حمید درخشان، پیشکسوت 
فوتبال و کاپیتان اسبق تیم ملی گفت وگو کرده 
است. درخشان معتقد است: »من به جامعه حق 
می دهم از تیم ملی خود انتظار داشته باشد از گروه 
خود در جام جهانی صعود کند. نکته مهم در این 
زمینه این است که ما با چه ابزار و امکاناتی قصد 
داریم از گروه خود صعود کنیم و آیا در شرایط 
کنونی این ابزار و امکانات در اختیار ما قرار دارد 
یا خیر؟ تیم هایی که در جام جهانی حضور دارند 
همگی از جمله بهترین تیم های جهان هستند. به 
همین دلیل ما باید توانایی خود را در نظر بگیریم و 
در مقابل توانایی های تیم های مقابل را نیز در نظر 
بگیریم که آنها از چه امکانات و ابزارهایی برای 
موفقیت بهره می برند. پس از اینکه این مقایسه را 
انجام دادیم می توانیم به این نتیجه برسیم که به 
چه میزان از آمادگی برای رقابت با چنین تیم هایی 
رسیده ایم.« در ادامه ماحصل این گفت وگو را 

می خوانید.

حمید درخشان در گفت وگو با »آرمان ملی«: حمید درخشان در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

دریچــــه

ویــــژه

تلاش آمریکا  برای مقصر جلوه دادن ایران 
سخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا در یک کنفرانس خبری با 
تلاش برای انداختن توپ در زمین ایران، به سوالاتی درباره نتایج 
مذاکرات برجامی غیرمستقیم میان ایران و آمریکا که اخیرا در قطر 
برگزار شد، پاسخ داد. ند پرایس،  در پاسخ به این سوال که با توجه به 
اینکه رابرت مالی، مذاکره کننده ارشد آمریکا در مذاکرات برجامی 
اخیرا در گفت وگویی مطرح کرده است که ایران در این مذاکرات 
خواسته هایی فراتر از توافق را مطرح کرده است، این خواسته ها 
چه مواردی هستند و پاسخ آمریکا به آنها چه خواهد بود، گفت: 
پاسخ سوال شما این است که آنچه نه تنها آمریکا، بلکه متحدان 
اروپایی منتظرش هستند، تصمیمی از سوی دولت ایران برای 
بازگشت کامل به پایبندی به برجام است. بر اساس آنچه به طور 
غیرمستقیم و از طریق متحدان اروپایی مان شنیده ایم، برایمان 
معلوم نشده است که آنها]ایران[ این تصمیم سیاسی را گرفته اند 
یا نه. پرایس افزود: توافقی روی میز است که کمابیش چند ماهی 
می شود نهایی شده است. این توافق، توافقی است که قسمت عمده 
آن حاصل تلاش های هماهنگ متحدان اروپایی ماست که اول در 
وین و اخیرا هم در دوحه، نقش میانجی را ایفا کرده اند. او با تلاش 
برای مقصر جلوه دادن ایران ادعا کرد: برجام فقط درباره یک چیز 
است و آن برنامه هسته ای ایران است. مطرح کردن هر چیزی که 
فراتر از مرزهای باریک برجام برود، نشان دهنده عدم جدیت و عدم 
تعهد است. سخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا ادامه داد:ما ناامید 
شدیم از اینکه ایران به ابتکار اتحادیه اروپا پاسخ مثبت و موثری 
نداد و پیشرفتی حاصل نشد. همان طور که قبلا شنیده اید، ما 
در موقعیتی قرار داریم که عدم انگیزه ای برای پیش رفتن، عدم 
پیش رفت، به مثابه پس رفت است. زمان بسیار حائز اهمیت است. 
واقعیت این است، از زمانی که ایران از تعهداتش ذیل برجام که 
در سال 201۶ اجرایی می شد، فاصله گرفت، برنامه هسته ای آن 
به گونه ای پیشرفت کرده است که به کلی برایمان نگران کننده 
است. او در پاسخ به اینکه آیا قرار است مذاکرات دیگری در دوحه 
انجام شود، گفت: ما قدردان تلاش های اتحادیه اروپا هستیم. هنوز 
برنامه ای برای دور بعدی مذاکرات وجود ندارد. ما همچنان نسبت 
به پیگیری بازگشتی دوجانبه به برجام متعهدیم. ما نسبت به 
بازگشت به پایبندی متعهدیم، مادامی که ایران هم حاضر به این 
کار باشد. اظهارات پرایس در پی این مطرح می شود که قطر اخیرا 
میزبان مذاکرات غیرمستقیم ایران و آمریکا در زمینه احیای توافق 

هسته ای با تسهیل گری اتحادیه اروپا بوده است. 

برگزاری نشست ایرانی- مصری در مسقط
یک رسانه عربی به نقل از منابع مصری ادعا کرد که مسئولان 
بلندپایه ایران و مصر اخیرا نشستی در عمان برگزار کرده اند. 
روزنامه »العربی الجدید« به نقل از منابع دیپلماتیک مصری اعلام 
کرد که در سایه تحرکات منطقه ای اخیر و در آستانه سفر جو 
بایدن، رئیس جمهور آمریکا به منطقه در ماه جاری، پیشرفت های 
جدیدی در روابط ایران و مصر به وجود آمده است. این منابع 
می گویند: در سفر اخیر عبدالفتاح سیسی، رئیس جمهور مصر به 
عمان در اوایل هفته گذشته دیداری میان مسئولان بلندپایه ایرانی 
و مصری انجام شد و با هماهنگی های کشور عمان یک شخصیت 
عالی رتبه مصری که همراه سیسی بود در این دیدار حضور یافت. 

بازی های  آستانه  در  تیم ملی   
جام جهانی قرار دارد. با توجه به شرایطی 
که تیم های حاضر در جام جهانی دارند 
شرایط آمادگی تیم ملی را چگونه ارزیابی 

می کنید؟
ما باید برخی واقعیت ها را در ورزش و به 
خصوص فوتبال کشور درک کنیم. آنچه 
مشخص است این است که ظرفیت های فوتبال 

ما در همین حد است و 
نباید انتظاراتی بیشتر یا 
کمتر از فوتبال ملی داشت. 
از  می توانیم  ما  زمانی 
بازی های تدارکاتی خوب 
برای تیم ملی صحبت کنیم 
که در توانایی فدراسیون 
فوتبال باشد و فدراسیون 
بتواند بازی هایی را تدارک 
حضور  برای  که  ببیند 
جام جهانی  در  تیم ملی 
مفید باشد. هنگامی که 
فدراسیون توانایی برگزاری 
بازی های مهم را ندارد به 
اتفاق  طبیعی  صورت 
خاصی برای تیم ملی رخ 
نمی دهد. در شرایط کنونی 
تیم ملی به حال خود رها 
به  که  روزهایی  و  شده 
عنوان فیفا دی مشخص 
از  می توانیم  ما  و  شده 
آن برای تقویت تیم ملی 
استفاده کنیم این کار را 
انجام نمی دهیم. اتفاقی که 
در شرایط کنونی در حال 
رخ دادن است این است که 
مدیران فدراسیون به دنبال 
پیدا کردن یک تیم دسته 
دو یا سه اروپایی هستند 
بازی  یک  بتوانند  که 
تدارکاتی برای تیم ملی در 

نظر بگیرند. در چنین شرایطی برخی انتظار 
دارند تیم ملی در جام جهانی حضور پیدا کند و 
کار خارق العاده ای انجام بدهد و بتواند به فرض 
از گروه خود صعود کند. این در حالی است که 
با توجه به تدارکاتی که برای تیم ملی در نظر 
گرفته شده باید انتظارات از تیم ملی را مدیریت 
کنیم. هرچه امروز بکاریم در آینده برداشت 
خواهیم کرد. سوال این است که در شرایط 
کنونی ما چه برنامه و تدارکاتی برای تیم ملی در 
نظر گرفته ایم که انتظار داریم تیم ملی از گروه 

خود در جام جهانی صعود کند. 
با  ایران  تدارکاتی  بازی  آخرین   
الجزایر بود. این بازی چه واقعیت هایی را 

درباره تیم ملی آشکار می کرد؟
پس از اینکه تیم ملی با الجزایر بازی کرد و 
نتیجه را به این تیم واگذار کرد برخی عنوان 
کردند باید سرمربی تیم ملی تغییر کند. این 
در حالی است که وضعیت امروز تیم ملی 
ارتباطی به سرمربی ندارد. اگر مشکلی وجود 
دارد در تصمیم هایی است که درباره تیم ملی 
گرفته شده است. این کادر فنی همان کادری 

است که تیم را به جام جهانی برده است. در 
نتیجه کادر فنی مشکلی ندارد. کسانی که 
امروز عنوان می کنند باید سرمربی تیم ملی 
تغییر کند و از اسامی دیگری نام می برند 
مگر زمانی که قرار بود این مربی انتخاب شود 
نمی توانستند این صحبت ها را مطرح کنند؟به 
هر حال این مربی در بازی های مقدماتی نتیجه 
گرفته است.  رویکرد صحیح این است که از این 
مربی حمایت شود و بازی های 
تدارکاتی خوبی برای تیم ملی 
در نظر گرفته شود تا تیم ملی 
با همه قدرت در بازی های 

جام جهانی حضور پیدا کند. 
 آیا استفاده از مربی 
که  ویلمـــوتس  مانند 
صدمات زیادی به فوتبال 
کنونی  در شرایط  زد  ما 
می تواند به تیم ملی کمک 

کند؟
 من چنین فکری نمی کنم 
و معتقدم چنین اتفاقی رخ 
نخواهد داد. مربی می تواند 
در جام جهانی موفق باشد که 
حداقل دو سال در کشور ما 
حضور داشته باشد و با فوتبال 
و فرهنگ ما آشنایی داشته 
باشد. از سوی دیگر دارای 
دانش بالای مربیگری باشد و 
بتوان تیم را در جام جهانی به 
خوبی   هدایت کند. واقعیت 
این است که ظرفیتی که امروز 
ما داریم در همین حد است. 
اینکه علیه آقای اسکوچیچ 
افراد  نام  و  کنیم  مصاحبه 
دیگری را برای هدایت تیم ملی 
در جام جهانی ببریم مشکلی 
از ما حل نمی کند، بلکه در 
آستانه جام جهانی برای ما 
چالش نیز ایجاد می کند. در 
نتیجه تغییر کادر فنی تیم ملی هیچ کمکی 
به فوتبال ما نمی کند، بلکه تیم ملی را ضعیف 
می کند. من معقتدم باید همین کادر فنی 
را نگه داریم، بلکه آن را تقویت کنیم تا شاید 
ما بتوانیم در بازی های جام جهانی عملکرد 
بهتری نسبت به ادوار گذشته داشته باشیم. در 
غیر این صورت ما باید این نکته را در نظر داشته 
باشیم که تیم هایی که در جام جهانی حضور 
دارند بهترین تیم های دنیا هستند و از بهترین 
مربیان دنیا بهره می برند. این تیم ها با بهترین 
تدارکات و سازماندهی در بازی های جام جهانی 
حاضر خواهند شد. در چنین شرایطی ما باید به 
تیم خود نگاه کنیم که به چه میزان آن را آماده 
کردیم و به چه میزان زمینه را برای موفقیت 
در مقابل چنین تیم هایی برای تیم ملی فراهم 
کرده ایم. ما نباید خود را فریب بدهیم، بلکه باید 
واقعیت ها را در نظر بگیریم. فوتبال ما در همین 

سطحی که مشاهده می کنید قرار دارد. 
 منتقدان آقای اسکوچیچ معتقدند 
سرمربیگری  عرصه  در  هنوز  ایشان 
و  نخورده  محک  خوبی  به  تیم ملی 

جام جهانی نیز محل آزمون و خطا و محک 
خوردن مربی نیست. دیدگاه شما در این 

زمینه چیست؟
برخلاف کسانی که عنوان می کنند آقای 
اسکوچیچ تاکنون محک نخورده من معتقدم 
ایشان محک خورده و بازی های مقدماتی 
جام جهانی به خوبی برای ایشان محک بود. 
نکته دیگر اینکه در شرایط کنونی چاره ای  
جز حضور ایشان در روی نیمکت تیم ملی 

در جام جهانی وجود ندارد 
اینکه زمانی تا  به دلیل 
آغاز بازی ها باقی نمانده 
است. در شرایط کنونی 
بهترین فردی که نسبت 
به تیم شناخت دارد و با 
تیم  و ضعف  قوت  نقاط 
آشناست آقای اسکوچیچ 
است. امروز هر کسی که 
به  اسکوچیچ  آقای  جز 
تیم ملی  عنوان سرمربی 
آشنایی  شود  انتخاب 
و آگاهی کافی نسبت به 
فوتبال ما و تیم ملی ندارد. 
واقعیت و ظرفیت فوتبال ما 
همین است و ما باید با این 
موجودیت کنار بیاییم و آن 
را حفظ کنیم. نکته دیگر 
اینکه در شرایط کنونی 
مربی طراز اولی در جهان 
باقی نمانده که ما بتوانیم از 
آن در جام جهانی استفاده 
کنیم و بلکه همه مربیان 
خوب دنیا در جام جهانی 
سوی  از  هستند.  حاضر 
دیگر فدراسیون فوتبال 
بودجه کافی برای در اختیار 
گرفتن چنین مربیانی را 
فدراسیون  اگر  ندارد. 
بودجه ای در اختیار داشت 
از آن استفاده می کرد و 

بازی های تدارکاتی خوبی برای تیم ملی برگزار 
می کرد. برخی مدیران ورزشی از این وضعیت 
خسته شده اند و راه را در این می بینند که تغییر 
و تحول ایجاد کنند. سوال این است که آیا 
شرایط کنونی اجازه چنین تغییر و تحولی به ما 
می دهد یا خیر؟به نظر من چنین اتفاقی شدنی 
نیست. ما باید تلاش خود را معطوف به تقویت 
تیم ملی کنیم تا تیم ملی بتواند در جام جهانی 
بازی های خوبی از خود به نمایش بگذارد. در 
غیر این صورت رویکردهای دیگر نمی تواند به 

سود فوتبال ما باشد. 
 پس از مشخص شدن قرعه کشی 
در  انتظار  نوعی  جام جهانی  تیم های 
جامعه شکل گرفته که تیم ملی باید از 
گروه خود صعود کند. به چه میزان این 

انتظار را واقعی می دانید؟
این انتظار در جامعه وجود دارد و من به 
جامعه حق می دهم از تیم ملی خود انتظار 
داشته باشد از گروه خود در جام جهانی صعود 
کند. نکته مهم در این زمینه این است که ما 

با چه ابزار و امکاناتی قصد داریم از گروه خود 
صعود کنیم و آیا در شرایط کنونی این ابزار و 
امکانات در اختیار ما قرار دارد یا خیر؟تیم هایی 
که در جام جهانی حضور دارند همگی از جمله 
بهترین تیم های جهان هستند. به همین 
دلیل ما باید توانایی خود را در نظر بگیریم 
نایی های تیم های مقابل را  و در مقابل توا
نیز در نظر بگیریم که آنها از چه امکانات و 
ابزارهایی برای موفقیت بهره می برند. پس 
از اینکه این مقایسه را انجام 
دادیم می توانیم به این نتیجه 
برسیم که به چه میزان از 
آمادگی برای رقابت با چنین 
تیم هایی رسیده ایم. تاکتیک، 
تکنیک و سازماندهی یک تیم 
مسائلی است که به خوبی در 
جام جهانی دیده می شود. یک 
تیم در جام جهانی در طول 
یک بازی حداقل دو یا سه بار 
تغییر سیستم می دهد. آیا ما 
مقابله با چنین شرایطی را در 
دستور کار خود قرار داده ایم 
که بتوانیم در مقابل بهترین 
تیم های جهان نمایش خوبی 

از خود نشان بدهیم. 
 هم گروهی ایـــران 
با آمریکا و انگلیـــس تا 
ایـــن  فضای  حدودی 
بازی ها را سیاسی کرده 
است. ارزیابی شما از بازی 
تیم ملی با این دو تیم به 

چه صورت است؟
در فوتبال هیچ چیزی قابل 
پیش بینی نیست و چه بسا 
ما بتوانیم در جام جهانی در 
مقابل این تیم ها بازی خوبی 
به نمایش بگذاریم و تیمی 
شکست  را  آمریکا  مانند 
اگر  وجود  این  با  بدهیم. 
واقعیت ها را در نظر بگیریم 
متوجه می شویم که انگلیس دارای لیگ 
حرفه ای است و از بازیکنان و امکانات حرفه ای 
استفاده می کند و سطح فوتبال این کشور 
بالاست. این یک واقعیت است و نمی توان 
آن را کتمان کرد. بدون تردید بازی با چنین 
تیمی کار ساده ای نخواهد بود و بلکه کار 
دشواری است و کار را برای ما سخت می کند. 
از سوی دیگر بازی با آمریکا نیز بازی ساده ای 
نیست. برخی گمان می کنند چون ما25 سال 
پیش آمریکا را شکست داده ایم در نتیجه در 
جام جهانی آینده نیز این اتفاق رخ خواهد 
داد. ما باید نگاه کنیم در طول25 سال گذشته 
فوتبال ما به چه میزان رشد کرد و در مقابل 
فوتبال آمریکا به چه میزان رشد داشته است؟ 
آیا رشد فوتبال دو کشور با هم برابر بوده است؟ 
لیگ ما در طول این سال ها هیچ حرکت رو به 
جلویی نداشته و تنها باری به هر جهت بوده 
است. آیا وضعیت لیگ آمریکا نیز به همین 
صورت بوده است؟ خیر. چنین وضعیتی وجود 

نداشته و آنها در فوتبال خود رشد کرده اند. 

باید انتظارات را از تیم ملی باید انتظارات را از تیم ملی مدیریت کنیممدیریت کنیم
 تیم ملی نیاز به تقویت دارد نه تغییر              در فوتبال هر چیزی امکان پذیر است حتی شکست آمریکا و انگلیس

 تغییر سرمربی تیم ملی در آستانه جام جهانی اشتباه است              انتظار جامعه از تیم ملی بحق است
 باید با موجودیت امروز فوتبال ملی کنار بیاییم                       

 لیگ ما در طول سال های اخیر حرکت رو به جلویی نداشته است
  فدراسیون از بودجه کافی برای برگزاری بازی تدارکاتی برخوردار نیست            تیم ملی به حال خود رها شده است

 تیم های درجه دو و سه اروپایی نمی توانند حریف های تدارکاتی خوبی باشند              
 تغییر کادر فنی تیم ملی را ضعیف می کند

 امثال ویلموتس نه تنها به فوتبال ما کمک نکرد بلکه چالش هم ایجاد کرد


